
 
Socialnämnden 

 
 

Protokoll nr 2/2025 
 

2025-01-21 

Protokoll 2/2025 

fört vid Socialnämndens sammanträde tisdagen den 21 
januari 2025 kl. 17:00-17:35, Konferenscenter rum Storfors, 
Storforsplan 36, Farsta 
 

Ledamöter Alexander Ojanne (S) Ordförande 
Jan Jönsson (L) Vice ordförande 
Ulrika Lorentzi (S) 
Jakob Brandt (S) 
Annika Ödebrink (S) 
Rashid Mohammed (V) 
Hanna Egeltoft (V) 
Magnus Runsten (MP) 
Annika Elmlund (M) 
Yvonne Fernell-Ingelström (M) 
Tapani Juntunen (SD) 
Kristin Jacobsson (C) 
Oscar Andrén (M) ersätter Andréa Hedin (M) 
 

Ersättare Sebastian Wiklund (S) 
Gun Risberg (S) 
Jackie Nylander (V) 
My Lind (V) 
Felix König (MP) 
Ludvig Filhm (M) 
Anne-Lie Elfvén (L) 
Henrik Falk (C) 
Maurice Forslund (KD) 
 

Övriga närvarande Veronica Wolgast Carstorp Förvaltningschef 
Lina Blombergsson Avdelningschef §§1-26 
Anna Mattsson Avdelningschef §§1-26 
Lisa Cadenius Avdelningschef §§1-26 
Anette Karlsson Enhetschef §§1-26 
Johanna Zalyal Enhetschef §§1-26 
Magnus Hillborg Nämndsekreterare 
Gabriel Blomberg Borgarrådssekreterare §§1-26 
 

Justerare Alexander Ojanne, Jan Jönsson 
 

Datum för justering 2025-01-24 
 

Paragraf §§1-27 

Sida 1 (57)



Socialnämnden 

 
 

Protokoll nr 2/2025 
 

2025-01-21 

 
Sekreterare Magnus Hillborg 

Sida 2 (57)



Socialnämnden 

 
 

Protokoll nr 2/2025 
 

2025-01-21 

§ 1 
Godkännande av dagordning  

Beslut  
Den utsända dagordningen godkändes. 
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§ 2 
Val av justerare och tid för justering  

Beslut  
Ordföranden Alexander Ojanne (S) och vice ordförande Jan Jönsson 
(L) utsågs att justera dagens protokoll. Ordföranden meddelade att 
justering sker fredag den 24 januari 2025. 
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§ 3 
Förvaltningen informerar  

Beslut  
Nämnden lägger informationen till handlingarna. 
 
Socialdirektör Veronica Wolgast Carstorp informerar om: 
  

 Samverkan med ledningen för Förvaltningen för 
funktionsstöd, Göteborg stad, med fokus på förebyggande 
arbete och Nya Socialtjänstlagen. 

 Socialförvaltningen ska medverka en heldag om Fokus 
Skärholmen. 

 HVB 2 i Ekhagen öppnar i mars-april. 
 Behandlingsenheten/Familjerådgivningen, Stella och 

Framtid Stockholm bildar från årsskiftet området 
Öppenvård. 

 Jul- och nyårshelgen har varit relativt lugn ur 
socialförvaltningens perspektiv. 

 Nya Socialtjänstlagen, proposition kommer 28 januari. 
 Origo - "Unga killar i fokus" beviljats medel 2025-2026 från 

Jämställdhetsmyndigheten. 
 Beslut om ny struktur för att arbeta med socialtjänstens och 

äldreomsorgens digitalisering. 
 Organisering för samstyrning och samverkan. 
 Gemensam behovshantering och prioriteringar inom 

samverkansområden. 
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§ 4 
Nämndens frågor till förvaltningen  

Beslut  
Nämnden lägger informationen till handlingarna. 
 

 Annika Elmlund (M) och Anne-Lie Elvén (L) ställde en 
fråga om ett företag som kan anlitas för att tillgodose 
behovet av gode män och förvaltare: https://optio.se/. 
Orsaken till frågan är information som framkommit i 
Uppdrag gransknings program som sändes i förra veckan. 
Känner förvaltningen till om Optio anlitas av staden? 

  
Förvaltningen återkommer till nämnden efter kontakt med 
överförmyndarförvaltningen. 

  
 Förra veckan var Jan Jönsson (L) på besök på ett privat 

HVB hem. HVB hemmet har ställt en fråga till förvaltningen 
som ska ha svarat att förvaltningen inte har ramupphandlat 
HVB för ungdomar/unga vuxna med kriminalitet och 
missbruk för att det är en så liten målgrupp. Jan Jönsson 
ifrågasätter detta och menar att detta i så fall skulle bidra till 
att stadsdelar själva får göra individuella 
avtal/upphandlingar och det kommer leda till att vi får sämre 
kontroll. 

  
Förvaltningen undersöker och återkommer till nämnden. 
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§ 5 
Remiss av Motion om att motverka den rasideologiska 
miljön  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, Dnr KS 2024/940 
SOF 2024/673 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Socialnämnden har mottagit en remiss om en motion från Jan 
Jönsson (L) om att motverka den rasideologiska miljön. 
 
Utifrån att den rasideologiska miljön delvis ändrat karaktär och i 
dagsläget rekryterar på nya sätt till sina verksamheter menar 
motionären att stadens medarbetare inom skola och socialtjänst 
behöver skärpa sin uppmärksamhet vad gäller att identifiera 
rasideologiska tecken och symboler. Detta eftersom förmågan att 
känna igen den dessa tecken och symboler kan vara avgörande för 
att identifiera när ett barn eller ung person är på väg att 
radikaliseras. 
 
Motionären yrkar därför att staden i samarbete med Centrum för 
våldsbejakande extremism (CVE) utvecklar en internutbildning för 
att öka kunskapen bland medarbetare inom skola och socialtjänst, 
samt att möjligheten att skapa en bredare utbildning riktad mot all 
personal i staden utreds parallellt. 
 
Socialförvaltningen instämmer med motionären om vikten av att 
känna igen och kunna identifiera symboler kopplade till den 
rasideologiska miljön men svarar att utbildningar som de 
motionären yrkar på redan existerar och finns att tillgå på stadens 
intranät. 
 

Yrkanden 
Alexander Ojanne m.fl. (S), Rashid Mohammed m.fl. (V), Magnus 
Runsten (MP), Annika Elmlund m.fl. (M) och Tapani Juntunen 
(SD) yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut. 
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Jan Jönsson (L) och Kristin Jacobsson (C) yrkade 

1. att bifalla motionen, samt 
2. att därutöver anföra följande: 

  
Vi välkomnar att förvaltningen, till skillnad från den rödgröna 
majoritetens besked i samband med bl.a. interpellationssvar i 
kommunfullmäktige, identifierat problemets omfattning och att det 
är ett växande problem. Som vi påtalat har den rasideologiska 
miljön, både i Europa och Sverige, till stor del ställt om till en mer 
kampinriktad verksamhet och ett ännu större fokus på att attrahera 
och rekrytera unga pojkar. Vi uppmuntrar därför den rödgröna 
majoriteten att nu ta till sig informationen från stadens socialtjänst, 
skolor och fritidsgårdar som kommer i kontakt med målgruppen. 
  
Det är väldigt positivt att staden redan erbjuder den typ av 
utbildning som efterfrågas i motionen och att Expo bidragit med sin 
expertis i framtagandet av den. Däremot kan vi konstatera att 
kännedomen om denna, samt övriga utbildningar på området som 
förvaltningen nämner, är mycket låg, för att inte säga obefintlig, 
bland stadens medarbetare. Vid verksamhetsbesök i staden 
framkommer att det sällan finns kunskap om dessa frågor och 
kunskap om dessa utbildningar behöver därför aktivt spridas. Det 
behöver även vara möjligt för andra yrkesverksamma, utöver 
socialtjänstens medarbetare, som kommer i kontakt med barn och 
ungdomar att ta del av utbildningarna.  
  
Även om utbildningar motsvarande vad som efterfrågas i motionen 
redan existerar och är tillgängliga på stadens intranät så kvarstår 
likväl grundproblematiken som lyfts i motionen – det saknas 
kunskap om detta bland medarbetare i staden som kommer i kontakt 
med barn och unga. Det behöver åtgärdas. 
  

Propositionsordning 
Ordföranden ställde de framställda förslagen till beslut mot 
varandra och fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens 
förslag. 
  

Reservationer 
Jan Jönsson (L) och Kristin Jacobsson (C) reserverade sig mot 
beslutet till förmån för det egna gemensamma yrkandet. 
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Handlingar i ärendet 

 SOF 2024/673-2 Tjänsteutlåtande - Remiss av Motion om att 
motverka den rasideologiska miljön 

 SOF 2024/673-1.1 Motion om att motverka den 
rasideologiska miljön 
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§ 6 
Remiss av Motion om träffpunkter som respekterar 
seniorers egna val  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, Dnr KS 2024/922 
SOF 2024/677 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner tjänsteutlåtandet som svar på 

kommunstyrelsens remiss. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har till socialnämnden remitterat (KS 2024/922) 
en motion av Andrea Hedin (M) angående träffpunkter som 
respekterar seniorers egna val. 
 
Motionären refererar till en pågående äldrereform i Danmark som 
bland annat handlar om äldres autonomi. Motionären menar att 
möjligheterna att kunna servera alkohol vid stadens öppna 
träffpunkter för äldre bör utredas. 
 
Förvaltningen är positiv till intentionen i motionen och att saken 
utreds mer. Samtidigt konstateras att gällande regler är strikta och 
det finns inget undantag för den verksamhet som beskrivs i nuläget. 
Reglerna behöver således ändras. 
 
Vidare visar en undersökning utförd av äldreförvaltningen att den 
historiska serveringen som skett i staden inte har varit 
oproblematisk. Det har förekommit överservering och negativa 
konsekvenser av den servering som skett, vilket påverkat såväl 
arbetsmiljön för personalen som verksamheten i övrigt, negativt. 
Majoriteten av träffpunkterna anser i denna undersökning att 
alkoholserveringen skulle motverka grunduppdraget att bedriva 
hälsofrämjande verksamhet. 
 
Förvaltningen är ändå positiv till att frågan utreds, men föreslår att 
utredningen i så fall breddas för att få ett helhetsperspektiv. 
 
Förvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner 
tjänsteutlåtandet som svar på remissen. 
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Yrkanden 
Alexander Ojanne m.fl. (S), Rashid Mohammed m.fl. (V), Magnus 
Runsten (MP) och Tapani Juntunen (SD) yrkade bifall till 
förvaltningens förslag till beslut. 
  
Annika Elmlund m.fl. (M), Jan Jönsson (L) och Kristin Jacobsson 
(C) yrkade 

1. att tillstyrka motionen i sin helhet, samt 
2. att därutöver anföra följande: 

  
Med en allt äldre befolkning som väljer att bo kvar i sina hem 
längre, är det avgörande att skapa miljöer som respekterar 
seniorers önskemål och rätt till autonomi. Träffpunkter för äldre 
fyller en viktig funktion för att motverka ensamhet och erbjuda 
social gemenskap. Dessa platser är centrala för många äldre och 
måste ge utrymme för individens rätt att själv välja hur 
gemenskapen utformas, inklusive möjligheten att konsumera 
alkohol under ansvarsfulla former. 
  
Tidigare har alkoholhaltiga drycker serverats vid festliga tillfällen 
på träffpunkter. Denna möjlighet har dock successivt försvunnit i 
Stockholm, trots protester från seniorer. I andra miljöer, som 
restauranger och kaféer, är alkohol en naturlig del av samvaron. 
Att förhindra detta på träffpunkter är en form av förmynderi. 
Seniorer är fullt kapabla att fatta informerade beslut om sina egna 
liv, inklusive alkoholbruk. 
  
Stockholm bör återfå en respekt för medborgarnas 
självbestämmande och erbjuda reglerad alkoholservering enligt 
gällande lagar. Ett förslag är att identifiera träffpunkter där detta 
kan tillåtas, vilket skulle skapa ett bredare utbud som passar olika 
behov. Träffpunkter ska vara platser för gemenskap och glädje, där 
ingen känner sig för gammal för att njuta av livet. Låt oss värna om 
deras rätt att forma sin vardag och erbjuda trygga, attraktiva 
alternativ för alla. 
  

Propositionsordning 
Ordföranden ställde de framställda förslagen till beslut mot 
varandra och fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens 
förslag. 
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Reservationer 
Annika Elmlund m.fl. (M), Jan Jönsson (L) och Kristin Jacobsson 
(C) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
det egna gemensamma yrkandet. 
 
Handlingar i ärendet 

 SOF 2024/677-2 Tjänsteutlåtande - Remiss av Motion om 
träffpunkter som respekterar seniorers egna val 

 SOF 2024/677-1.1 Motion om träffpunkter som respekterar 
seniorers egna val 
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§ 7 
Remiss av Motion om oanmälda årliga besök hos 
bidragsmottagande föreningar  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, Dnr KS 2024/1116 
SOF 2024/712 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat en motion av Linnea Vinge och 
Gabriel Kroon (SD) om oanmälda årliga besök hos 
bidragsmottagande föreningar. Motionärerna tar upp att alla 
föreningar som erhåller bidrag från staden ska vara tillgängliga och 
öppna för alla medborgare. De anser vidare att det finns behov av 
att säkerställa att bidragsmottagande föreningar efterlever stadens 
krav, genom att göra oanmälda besök minst en gång per år. 
Förvaltningen delar motionärernas syn om vikten av att följa upp 
föreningar som får bidrag av staden. Det motionärerna föreslår, det 
vill säga att staden ska göra årliga oanmälda besök i varje förening, 
anser förvaltningen inte vara nödvändigt för nämndens del, då det 
redan görs med regelbundenhet samt när behov uppstår. 
Förvaltningen föreslår att nämnden godkänner tjänsteutlåtandet som 
svar på motionen. 
 

Yrkanden 
Alexander Ojanne m.fl. (S), Rashid Mohammed m.fl. (V), Magnus 
Runsten (MP), Jan Jönsson (L), Annika Elmlund m.fl. (M) och 
Kristin Jacobsson (C) yrkade bifall till förvaltningens förslag till 
beslut. 
  
Tapani Juntunen (SD) yrkade 

1. att socialnämnden bifaller Sverigedemokraternas uttalande 
som svar på remissen, samt 

2. att därutöver anföra följande: 
  
Sverigedemokraterna anser att Stockholms stad bör skärpa de 
generella reglerna, riktade till alla nämnder, gällande olika typer 
av bidrag som betalas ut till olika former av föreningar. I motionen 
föreslås minst ett oanmält årligt besök för varje förening som 
mottagit ett bidragsstöd, i syfte att upprätthålla och följa upp de 
riktlinjer som finns redan i tidigare beslut.  
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Propositionsordning 
Ordföranden ställde de framställda förslagen till beslut mot 
varandra och fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens 
förslag. 
  

Reservationer 
Tapani Juntunen (SD) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
det egna yrkandet. 
 
Handlingar i ärendet 

 SOF 2024/712-2 Tjänsteutlåtande - Remiss av Motion om 
oanmälda årliga besök hos bidragsmottagande föreningar 

 SOF 2024/712-1.1 Motion om oanmälda årliga besök hos 
bidragsmottagande föreningar 
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§ 8 
Remiss av Kommuners och regioners grundläggande 
beredskap inför kris och krig (SOU 2024:65)  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, Dnr 2024/1196 
SOF 2024/746 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Utredningen föreslår att en ny lag ska ersätta lagen (2006:544) om 
kommuners och regioners åtgärder inför och vid extraordinära 
händelser i fredstid och höjd beredskap (LEH). Den nya lagen 
föreslås betecknas Lagen om kommuners och regioners 
grundläggande beredskap inför fredstida krissituationer och höjd 
beredskap (LKRB). 
 
Utifrån det försämrade säkerhetspolitiska läget i Sveriges 
närområde och övriga Europa bedömer utredningen att det behöver 
ställas nya krav på kommuner och regioner avseende deras 
grundläggande verksamhetsförmåga. Dessa innefattar generella 
verksamhetskrav på förmåga att upprätthålla samhällsviktiga 
verksamheter under fredstida krissituationer och höjd beredskap, 
samt specifika verksamhetskrav såsom ökad uthållighet utifrån egna 
resurser i måltidsverksamheter. Informationsansvar och hjälp 
avseende användning av skyddsrum och en ny modell för 
finansieringen av beredskap är andra förslag som läggs fram. 
 
Socialnämnden delar utredningens åsikt gällande att det bör 
utvecklas ett målinriktat och långsiktigt arbete för att förstärka och 
utveckla kommuners och regioners grundläggande beredskap inför 
kvalificerade fredstida krissituationer och höjd beredskap. 
 
Sammantaget föreslås omfattande åtgärder genomföras av 
kommunal socialtjänst vilket kommer att medföra betydande 
kostnader. För att socialtjänsten ska kunna genomföra 
ambitionshöjningarna utöver att upprätthålla nuvarande verksamhet 
behövs förutsättningar för långsiktig finansiell planering. 
 

Yrkanden 
Alexander Ojanne m.fl. (S), Rashid Mohammed m.fl. (V), Magnus 
Runsten (MP), Annika Elmlund m.fl. (M) och Tapani Juntunen 
(SD) yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut. 
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Kristin Jacobsson (C) och Jan Jönsson (L) yrkade 
1. att delvis godkänna förvaltningens förslag på remissen, samt 
2. att därutöver anföra följande: 

  
Beredskapen hos många kommuner och regioner har länge lämnat 
mycket att önska. En underreglerat fredstida krisberedskap har i 
mångt och mycket inneburit en frivillighet att bygga en 
motståndskraftig krisberedskap. Även om lagstiftningen för civilt 
försvar, höjd beredskap och krig fortsatt gällt, har arbetet legat 
vilande, med statens goda minne. Sammantaget har detta lett till en 
ojämn beredskapsutveckling över landet. Det är därför bra att en 
uppdaterad lagstiftning med tydligare krav införs för kommuners 
och regioners beredskap inför kris och krig.  
  
I återuppbyggnaden av det civila försvaret har kommuner och 
regioners roll i mångt och mycket lämnats därhän från statens sida. 
När den nya strukturen för civilt försvar infördes 1 oktober 2022 
fanns kommunernas roll i den stora helheten inte med. Allt fokus 
var på statens organisering, och enormt många uppdrag och nästan 
alla nya budgetsatsningar har gått till de statliga myndigheterna. 
Det har lämnat kommunerna i en svår roll, där krav nu kommer 
från många håll från myndigheter med mer pengar och tydligare 
mandat än tidigare.  En tydligare statlig samordning är därför 
välkommet. I det är mottagarperspektivet hos kommuner och 
regioner viktigt att ha med sig. Kommunernas roll i det civila 
försvaret är en så pass viktig pusselbit för helheten att den inte går 
att blunda för.  
  
Det är bra att den fredstida krisberedskapen regleras, mål 
formuleras och krav ställs, och att krigets behov blir 
dimensionerande. Det är i kommunerna den grundläggande 
motståndskraften skapas. Det är hos befolkningen försvarsviljan 
finns. Centerpartiet menar att det befolkningsnära – trygghet i 
kommunen där man bor, värme och mat – är viktigt att satsa 
ytterligare inom. En trygg, varm och mätt befolkning är mer 
motståndskraftig, vilket också bidrar till den grundläggande 
försvarsviljan. Därför är också frågan om skyddsrum och 
evakuering så viktig att göra mer inom. I utvecklingen av detta 
arbete framåt vill vi påminna om Centerpartiets förslag till 
kommunfullmäktige om att staden ska utveckla en organisation för 
evakuering och iordningsställande av skyddsrum som inkluderar 
både räddningstjänst och organiserade frivilliga. 
  
För att kommunerna ska kunna lösa uppgiften att evakuera och 
utrymma de mest sårbara målgrupperna, inte minst personer i 
särskilda boendeformer eller med stora vård- och omsorgsbehov i 
övrigt, behöver den friska och vuxna delen av befolkningen bli 
bättre på att klara sin egen försörjning av inte minst mat och 
värme. I en stad som Stockholm kan detta vara svårt. Centerpartiet 
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har därför föreslagit att staden tillsammans med civilsamhället, 
ideella föreningar och frivilliga försvarsorganisationer att öka 
kunskapen om hur de kan klara sin egen försörjning av mat, vatten 
och värme under minst sju dagar. I händelse av extraordinära 
krishändelser, höjd beredskap eller krig så är en sådan satsning 
någonting som staden skulle ha igen mångfalt.  
  
Ett avsnitt i utredningen som hade kunnat komma längre är den om 
beslutsfattandet på kommunal nivå under höjd beredskap och krig. 
Frågan om hur ledamöter i kommun- och regionstyrelser ska kunna 
fullfölja sina uppdrag också under höjd beredskap och krig behöver 
ytterligare förtydligas. Under höjd beredskap och krig har både 
kommun- och regionstyrelserna det politiska formella ansvaret för 
all ordinarie verksamhet och ledningen för kommunens/regionens 
del av det civila försvaret. En ledamot i kommunstyrelsen kan dock 
inte krigsplaceras i sin roll vilket innebär att vid höjd beredskap 
kan stora delar av politiska kommun- och regionledningar runt i 
Sverige kallas in till sina ordinarie krigsplaceringar och försvinna 
från sin kommun/region och därmed inte utföra sitt politiska 
ledarskap. Det kan leda till sämre ledning, svårare att utkräva 
ansvar och svagare demokratisk grund i de politiska beslut som 
fattas. Syftet med att öva i fredstid urholkas också om den utbildade 
och övade ledningen inte finns tillgänglig att leda när det som bäst 
behövs. Centerpartiet menar därför att det kan finnas behov av att 
stärka den politiska ledningens möjlighet att leda 
kommuner/regioner i höjd beredskap och krig samt av att se över 
om regelverket behöver ändras i syfte att kunna krigsplacera 
ledande politiska företrädare i kommuner och regioner.            
  
Till sist vill Centerpartiet lyfta frågan om finansiering. I nuvarande 
försvarsbeslut är kommunerna förfördelade resursmässigt, och 
detta innan ens förslagen i utredningen om kommuners och 
regioners beredskap har genomförts. I och med den föreslagna nya 
lagstiftningen, tydligare målsättningar och verksamhetsansvar är 
det viktigt att finansieringsprincipen gäller full ut. Kommuner och 
regioner behöver mer pengar, men också annat stöd, för att kunna 
bygga ett motståndskraftigt civilt försvar på lokal och regional nivå. 
Att peka med hela handen utan att ge rätt förutsättningar i övrigt 
hjälper föga.  Det är dags att ta frågan om kommuners och 
regioners beredskap på allvar. 
  

Propositionsordning 
Ordföranden ställde de framställda förslagen till beslut mot 
varandra och fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens 
förslag. 
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Reservationer 
Kristin Jacobsson (C) och Jan Jönsson (L) reserverade sig mot 
beslutet till förmån för det egna gemensamma yrkandet. 
 
Handlingar i ärendet 

 SOF 2024/746-2 Tjänsteutlåtande - Kommuners och 
regioners grundläggande beredskap inför kris och krig (SOU 
2024:65) 

 SOF 2024/746-1.1 Remiss - Kommuners och regioners 
grundläggande beredskap inför kris och krig (SOU 2024:65) 
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§ 9 
Remiss av handlingsplan för arbete mot rasism  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, Dnr KS 2024/1035 
SOF 2024/754 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Handlingsplanen mot rasism syftar till att stärka och utveckla 
Stockholm stads arbete mot rasism och riktar sig mot samtliga 
nämnder och bolagsstyrelser. Handlingsplanen är kopplad till 
Stockholm stads program för de mänskliga rättigheterna. 
Handlingsplanen lyfter särskilt fem former av rasism: afrofobi, 
antisemitism, antiziganism, islamofobi och rasism mot samer. Det 
övergripande målet med handlingsplanen är: Stockholms stads 
verksamheter ska vara fria från alla former av rasism. 
 
Socialförvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner 
tjänsteutlåtandet som svar på remissen. 
 

Yrkande 
Alexander Ojanne m.fl. (S), Rashid Mohammed m.fl. (V), Magnus 
Runsten (MP) yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut. 
  

Yrkande 
Jan Jönsson (L) och Annika Elmlund m.fl. (M) yrkade 

1. att återremittera förvaltningens förslag till remissvar, 
2. att delvis avslå förvaltningens förslag till remissvar, samt 
3. att därutöver anföra följande: 

  
Stockholm ska vara en stad fri från alla former av rasism, 
antisemitism och diskriminering. I arbetet för att uppnå det behövs 
en styrande handlingsplan med tydliga mål, i likhet med andra 
centrala styrdokument i staden. Men för att det ska bli mer än bara 
en pappersprodukt behövs det konkretion och uppföljningsbara mål. 
Det saknas i den handlingsplan som nu läggs fram av den rödgröna 
majoriteten. 
  
Att nu överlåta till nämnderna och bolagen att sina 
verksamhetsplaner själva sätta upp mål och aktiviteter innebär att 
inget händer förrän tidigast 2026. Samtliga nämnder och bolag i 
staden har redan färdigställt sina verksamhetsplaner för året. Detta 
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innebär att hela mandatperioden kommer att ha gått innan 
programmet mot rasism ens börjat omsättas i praktisk handling. 
Det är i nuläget även oklart vad som ska rapporteras till 
fullmäktige gällande handlingsplanens implementering. 
  
Det är också anmärkningsvärt att tjänsteutlåtandet innehåller kritik 
mot den enigt antagna The International Holocaust Remembrance 
Alliance (IHRA) definition av antisemitism. IHRA-definitionen är 
brett accepterad och antagen av regeringen under 
Socialdemokraternas ledning under föregående mandatperiod och 
gick i stadens nämnder utan en enda reservation. Vi anser att denna 
hållning från den rödgröna majoriteten väcker frågor om deras syn 
på antisemitism och deras vilja att tillämpa en internationellt 
vedertagen definition som inkluderar exempel som att förneka 
förintelsen och att kollektivt hålla judar ansvariga för staten Israels 
agerande. 
  
Att i kritik mot IHRA-definitionen lyfta fram just dessa exempel kan 
tolkas som ett ifrågasättande av att förintelseförnekelse eller 
kollektivt ansvarsutkrävande av judar per automatik skulle vara 
antisemitiskt. Detta är både problematiskt och helt oacceptabelt. En 
sådan positionsförändring av staden kan öppna upp för att minska 
allvaret i vad antisemitism innebär och skapar därmed utrymme för 
att tolerera intolerans. Det skickar också en signal om att vissa 
former av antisemitism kanske inte tas på lika stort allvar, beroende 
på hur dessa maskeras. Staden måste stå fast vid en tydlig definition 
av antisemitism för att trovärdigt kunna bekämpa den i alla dess 
former. 
  
En handlingsplan som ska göra skillnad behöver vara konkret och 
ha tydliga målsättningar, uppföljningsbara indikatorer och en 
tydlig redovisning av implementeringen till fullmäktige. Den 
föreslagna planen i dess nuvarande form brister på samtliga dessa 
punkter. Därför kräver vi att denna revideras samt att en särskild 
strategi mot antisemitism tas fram av staden.  
  

Yrkande 
Kristin Jacobsson (C) yrkade 

1. att återremittera förvaltningens förslag till remissvar, 
2. att delvis avslå förvaltningens förslag till remissvar, samt 
3. att därutöver anföra följande: 

  
Alla människors lika rätt och värde är grunden för Centerpartiets 
politik. Stockholm ska vara en öppen stad med plats för nya 
Stockholmare. Att människor från olika delar av världen ska få 
bosätta sig i Stockholm är en självklarhet för Centerpartiet, oavsett 
om det handlar om att fly undan konflikter och förtryck eller att 
söka lycka, familj och arbete. Stockholm ska vara en tolerant stad 
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där alla får vara vem de vill, älska vem de vill och välja fritt hur de 
vill leva sina liv.  
  
Vi välkomnar en handlingsplan mot rasism som syftar till att stärka 
och utveckla stadens arbete mot rasism och som riktar sig mot 
samtliga nämnder och bolagsstyrelser. Däremot tror Centerpartiet 
på ett minskat regelkrångel och det gäller inte minst för kommunens 
interna arbetssätt, där pappersarbetet och byråkratin måste vara 
smal men samtidigt vass. När nya metoder och styrdokument ska 
implementeras finns en risk att byråkratilasset för våra 
verksamheter sväller till orimliga proportioner. Handlingsplanen 
mot rasism är kopplad till Stockholms stads program för de 
mänskliga rättigheterna, men vi kan inte riktigt förstå varför 
handlingsplanen inte implementerades direkt i programmet. För 
många olika styrande dokument riskerar att göra det svårt för 
verksamheterna med den potentiella konsekvensen att viktiga 
reformer förblir ogjorda. Stockholms stad behöver inte fler 
riktlinjer och program, snarare färre. Med en tydlig prioritering av 
mål som är samordnade och lätta att följa upp skapar vi ett 
strukturerat och målmedvetet arbete över hela staden. Mål och 
uppdrag för 2025 är redan fastställda i nämnders och bolags 
verksamhetsplaner. Det innebär att även om handlingsplanen för 
arbete mot rasism beslutas tidigt 2025 så kommer ingen verksamhet 
kunna genomföras förrän tidigast 2026. Majoriteten bör därför ta 
ett omtag med handlingsplanen, för att se om den ytterligare 
behöver synkas med kommande handlingsplaner och befintliga mål, 
i syfte att undvika dubbelstyrning och ökad byråkratisering.  
  
Vi instämmer med förvaltningen att listan med vilka former av 
rasism som handlingsplanen särskilt ska uppmärksamma innehåller 
definieringar som kan uppfattas ha olika tyngd. Ordet hat används 
till exempel kopplat till afrofobi, antisemitism och rasism mot 
samer, men islamofobi benämns endast som fördomar och 
fientlighet mot islam och muslimer. Det kan tolkas som att olika 
typer av rasism väger olika tungt. Centerpartiet ser ett behov av 
detta förtydligas och att konsekventa begrepp används.  
  
För att medvetandegöra arbetet mot rasism och för att göra det till 
en viktig del av förvaltningar och bolag är det troligtvis bättre att 
ha korta digitala utbildningar som de flesta medarbetare har 
möjlighet att genomföra. Stora, tunga certifierings- och 
diplomeringsprocesser som tar mycket tid och kraft riskerar att 
endast nå ut till ett fåtal medarbetare. Det är dock av stor vikt att de 
digitala utbildningarna håller hög kvalitet och skapar engagemang 
hos medarbetarna, så att det inte blir något man snabbt klickar sig 
igenom för att bli klar.  
  
Centerpartiet kommer aldrig att acceptera att människor får sin 
frihet begränsad på grund av diskriminering, rasism, antisemitism, 
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antiziganism, islamofobi eller andra skadliga fördomar. Därför är 
det viktigt för oss att arbetet med handlingsplanen inte blir ett 
hafsverk och ett ok för den som ska implementera det genom ökad 
byråkratisering och överlappande eller motstridiga målsättningar. 
Ingenting blir bättre med en handlingsplan som inte är 
genomarbetad och funktionell.   
  

Yrkande 
Tapani Juntunen (SD) yrkade 

1. att socialnämnden avslår förvaltningens tjänsteutlåtande, 
samt 

2. att därutöver anföra följande: 
  
Handlingsplanen mot rasism är kopplad till Stockholms stads 
program för de mänskliga rättigheterna. I handlingsplanen lyfts 
särskilt fem former av rasism: afrofobi, antisemitism, antiziganism, 
islamofobi och rasism mot samer. 
  
Sverigedemokraterna delar inställningen att alla former av rasism 
bör bekämpas. Ett antal prioriterade grupper pekas ut, och vi 
ställer oss bakom urvalet men vill även inkludera gruppen som 
berörs av svenskfientlighet. Det vill säga svenska medborgare utan 
invandrarbakgrund som utsätts för glåpord och nedsättande 
uttryck. Dessa problem är som mest påtagliga i grundskolor i 
invandrartäta områden. 
  
Därutöver noterar vi att islamofobi beskrivs som en form av rasism. 
Vi instämmer inte i kategoriseringen att fördomar mot en religion 
kan betraktas som rasism, utan menar snarare att det rör sig om 
fördomar eller felaktiga stereotyper. Sverigedemokraterna anser att 
alla människor som följer svenska lagar, normer och värderingar 
ska behandlas med respekt oavsett religionstillhörighet. Samtidigt 
kan samhället inte blunda för den växande islamismen i Sverige. 
Exempelvis finns källarmoskéer som har radikaliserat IS-krigare, 
internationellt efterlysta och sanktionerade imamer som föreläser 
hos skattefinansierade islamiska föreningar samt moskéer med 
kopplingar till organisationer med oklar finansiering. Vidare finns 
kopplingar mellan Iran, Muslimska brödraskapet och 
gängkriminalitet, liksom terrordåd riktade mot synagogor. Dessa är 
exempel på rörelser som anser sig själva beröras av ”islamofobi”. 
  
Vi hade önskat att strategin på ett tydligare sätt skulle skilja mellan 
å ena sidan en positiv islam, som strävar efter kulturell och språklig 
integration i Sverige, och å andra sidan en separatistisk och 
politisk-ideologisk islamism.  
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Propositionsordning 
Ordförande frågar nämnden om ärendet ska avgöras idag eller 
återremitteras i enlighet med Liberalernas och Moderaternas 
gemensamma yrkande samt Centerpartiets yrkande. Ordförande 
finner att ärendet ska avgöras idag. 
  
Ordföranden ställde därefter de kvarvarande framställda förslagen 
till beslut mot varandra och fann att nämnden beslutat enligt 
förvaltningens förslag. 
  

Reservationer 
Jan Jönsson (L) och Annika Elmlund (M) reserverade sig mot 
beslutet till förmån för det egna gemensamma yrkandet. 
  
Kristin Jacobsson (C) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
det egna yrkandet. 
  
Tapani Juntunen (SD) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
det egna yrkandet. 
  

Ersättaryttrande 
Maurice Forslund (KD) lämnade ett ersättaryttrande: 
  
Kristdemokraterna tycker att det är uppseendeväckande och högst 
anmärkningsvärt att Socialförvaltningen tycker att det kan vara 
”tveksamt” att hänvisa till International Holocaust Remembrance 
Alliance:s (IHRA) definition av antisemitism. En definition som inte 
bara formellt antog 2021 som stadens gällande definition av 
antisemitism, utan som också svenska regeringen ställde sig bakom 
2020.  
  
Socialförvaltningen specificerar inte heller vad som är tveksamt 
med rådande definition, mer än att den ” har fått kritik i Sverige 
och internationellt, inte minst från forskarhåll”. Samma stycke 
fortsätter med: ”I förslag till handlingsplan exemplifieras 
antisemitism; IHRA ger även exempel på antisemitism. Här ingår 
bland annat att förneka Förintelsen och att anse att judar är 
kollektivt ansvariga för staten Israels agerade”. Det lämnas inte 
någon förklaring till varför förvaltningen brutit ut just dessa två 
exempel från IHRA:s definition av antisemitism eller låter dem 
avsluta stycket utan vidare resonemang.  
  
Utlåtandet från Socialförvaltningen riskerar att förvirra läsaren av 
handlingsplanen om vad antisemitism faktiskt är. Något som är 
allvarligt i ljuset av den kraftigt ökade antisemitismen som vi kan se 
i samhället efter Hamas terrorattack mot Israel.  
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Protokollsanteckning 
Jan Jönsson m.fl. (L), Annika Elmlund m.fl. (M), Kristin Jacobsson 
m.fl. (C) och Maurice Forslund (KD) lämnade en 
protokollsanteckning. 
  
Förvaltningens förändring av tjänsteutlåtandet i detta ärende kom 
efter att partierna inkommit med sina förslag till beslut och kort tid 
innan sammanträdets början. Tjänsteutlåtanden som redan är 
framlagda ska i regel inte ändras, utan får antingen dras tillbaka av 
förvaltningen, återremitteras av nämnden eller korrigeras genom 
förslag till beslut från nämnden. I detta fall har förändringen från 
förvaltningen dessutom blivit tvetydig.  
  
I det ursprungliga tjänsteutlåtandet stod på sidan 3: 
”I förslag till handlingsplan används den definition av antisemitism 
som antogs 2016 av medlemsstaterna i International Holocaust 
Remembrance Alliance (IHRA). Att hänvisa till den definitionen kan 
vara tveksamt då IHRA:s definition har fått kritik i Sverige och 
internationellt, inte minst från forskarhåll. I förslag till 
handlingsplan exemplifieras antisemitism; ”IHRA ger även exempel 
på antisemitism. Här ingår bland annat att förneka Förintelsen och 
att anse att judar är kollektivt ansvariga för staten Israels 
agerade.” 
  
Vi finner detta tillvägagångssätt, att förvaltningen anpassar 
tjänsteutlåtanden efter att oppositionen lämnat in sina förslag, som 
högst anmärkningsvärt.  
 
Handlingar i ärendet 

 SOF 2024/754-3 Tjänsteutlåtande - Remiss av handlingsplan 
för arbete mot rasism 

 SOF 2024/754-1.1 Kopia av godkänt tjänsteutlåtande: KS 
2024/1035 Tjänsteutlåtande 

 SOF 2024/754-1.2 KS 2024/1035 Bilaga 1, Handlingsplan 
för arbete mot rasism 
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§ 10 
Remiss av Promemorian - Aktivitetskrav inom 
försörjningsstödet – för arbete, egenförsörjning och 
nationell likformighet (Ds 2024:29)  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, Dnr KS 2024/1299 
SOF 2024/768 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat Promemorian – Aktivitetskrav 
inom försörjningsstödet – för arbete, egenförsörjning och nationell 
likformighet (Ds 2024:29) till socialnämnden för yttrande. I 
promemorian föreslås införandet av ett obligatoriskt krav på 
aktivitet för den som uppbär försörjningsstöd. Sådan aktivitet som 
avses ska utgöra ett komplement till befintliga insatser från bland 
annat Arbetsförmedlingen, eller andra åtaganden såsom arbete eller 
studier. Den erbjudna aktiviteten ska vara anpassad till den 
enskildes förmåga och övriga insatser, vilket innebär att i 
normalfallet ska aktiviteten tillsammans med andra insatser 
motsvara en sysselsättning på heltid. Kravet föreslås infalla efter att 
den enskilde haft försörjningsstöd i två månader och socialnämnden 
föreslås ansvara för planeringen av aktivitet och att dokumentera 
denna i en individuell plan. Den som inte deltar enligt plan i anvisad 
aktivitet, utan att redogöra för godtagbara skäl, kan få antingen 
nedsatt försörjningsstöd eller helt vägras försörjningsstöd. 
 
Förvaltningen ställer sig på det stora hela positiv att införa tydligare 
krav på aktivitet för den som uppbär försörjningsstöd. De 
huvudsakliga invändningarna som förvaltningen i det här 
tjänstutlåtandet vill belysa handlar om syftet och svårigheterna med 
heltidsaktivering, den ökade administration som förslagen medför 
samt konsekvenser som kommer av vissa begränsningar som 
utredningen föreslår. 
 
Förvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkanden 
Alexander Ojanne m.fl. (S), Rashid Mohammed m.fl. (V), Magnus 
Runsten (MP), Kristin Jacobsson (C) och Tapani Juntunen 
(SD) yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut. 
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Jan Jönsson (L) och Annika Elmlund m.fl. (M) yrkade 
1. att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut, 
2. att uppdatera stadens svar på remissen i enlighet med vad 

som anförs nedan, samt 
3. att därutöver anföra följande: 

  
Vi vill för det första betona vad förvaltningen lyfter i 
tjänsteutlåtandet, att det saknas belägg för att aktiviteter på heltid i 
sig skulle ge bättre effekt vad gäller att hjälpa personer gå från 
bidrag till jobb. Men vi menar därtill att individuellt anpassade 
insatser för att få individer att bli självförsörjande, när så är 
möjligt, bör påbörjas i någon form från första dagen som 
försörjningsstöd erhålls, inte efter hela två månader. Det måste 
alltid vara utgångspunkten att erbjuda stöd och insatser som 
möjliggör för individer att leva självständigt utan myndigheters 
inblandning snarast möjligt. Bäst effekt får dessa ofta när individen 
gör sin första ansökan om försörjningsstöd. 
  
Vi ser en risk för att den individuella bedömningen försvinner och 
förtroendet för socialsekreterares förmåga att fatta korrekta beslut 
försvagas genom ett generellt krav på heltidsaktivitet. Det är i 
sammanhanget värt att notera att den generella trenden över tid i 
Stockholms stad är ett stadigt minskande antal hushåll i behov av 
ekonomiskt bistånd. Socialsekreterarnas professionella 
bedömningar behöver ges utrymme i den nya lagen. 
  
Slutligen anser vi det problematiskt om kravet på heltidsaktivitet 
ska ställas även på personer som redan bedömts helt sakna 
arbetsförmåga. Allt för breda regleringar och krav riskerar att 
minimera individuell bedömning av professionen. 
  

Propositionsordning 
Ordföranden ställde de framställda förslagen till beslut mot 
varandra och fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens 
förslag. 
  

Reservationer 
Jan Jönsson (L) och Annika Elmlund m.fl. (M) reserverade sig mot 
beslutet till förmån för det egna gemensamma yrkandet. 
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Handlingar i ärendet 

 SOF 2024/768-2 Tjänsteutlåtande - Remiss av promemorian 
Aktivitetskrav inom försörjningsstödet 

 SOF 2024/768-1.1 Remiss - Promemorian - Aktivitetskrav 
inom försörjningsstödet - för arbete, egenförsörjning och 
nationell likformighet (Ds 2024:29) 
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§ 11 
Remiss av Promemorian En snabbare utbyggnad av 
häkten och anstalter (Ds 2024:25)  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, Dnr KS 2024/1318 
SOF 2024/782 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Socialnämnden har ombetts att svara på Remiss av Promemorian En 
snabbare utbyggnad av häkten och anstalter (Ds 2024:25). I 
promemorian lämnas förslag på ett antal ändringar som utredningen 
bedömer ska ge bättre förutsättningar för en snabbare, flexiblare och 
mer effektiv utbyggnad av fler häkten och anstalter på såväl kort 
som längre sikt. Förslagen innebär undantag från vissa krav i plan- 
och bygglagen, miljöbalken och fastighetsbildningslagen för att 
påskynda utbyggnadsprocessen. Utredningen föreslår nya, mer 
generösa regler för tidsbegränsade bygglov och om att flera 
avvikelser får godtas när permanenta bygglov ges. Utredningen ser 
vidare ett behov av ett expertråd för kunskaps- och 
erfarenhetsutbyte samt att Boverket får i uppdrag att ta fram tydlig 
vägledning för att underlätta och snabba upp processerna. 
Inhämtade synpunkter i utredningen pekar på att de största hindren 
inte ligger i regelverken utan snarare i frågor om 
ägandeförhållanden och upphandlingar. 
 
Socialnämnden välkomnar en översyn av möjliga åtgärder för en 
bättre samordning och samverkan mellan olika myndigheter och 
aktörer för att säkerställa en effektiv plan- och byggprocess. 
Nämnden är medveten om att förslaget om ytterligare 
planavvikelser är begränsat till anstalter och häkten utifrån 
utredningens uppdrag men anser att möjligheten att utvidga 
förslaget till att omfatta andra samhällsviktiga verksamheter bör tas. 
Statens institutionsstyrelse som har liknande problem är en av de 
verksamheter som socialnämnden anser bör inkluderas. Nämnden 
anser även att sådana samhällsviktiga verksamheter bör inkluderas i 
den utredning som föreslås gällande markförsörjning i det fall 
förslaget antas. Socialnämnden vill även framhäva vikten av att 
noggrant överväga lokalisering när det gäller etablering av häkten 
och anstalter samt att kommunerna är involverade i planeringen och 
beslutsprocessen. Det bör även finnas tydliga krav på att häkten och 
anstalter görs tillgängliga för personer med funktionsnedsättning. 
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Förvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 
Handlingar i ärendet 

 SOF 2024/782-2 Tjänsteutlåtande - Remiss av Promemorian 
En snabbare utbyggnad av häkten och anstalter (Ds 2024:25) 

 SOF 2024/782-1.1 Remiss - Promemorian En snabbare 
utbyggnad av häkten och anstalter (Ds 2024:25) 
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§ 12 
Remiss av Promemorian - En lag om insatser inom 
socialtjänsten till vårdnadshavare, barn och unga när 
samtycke saknas (LIV), Ds 2024:30  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, Dnr KS 2024/1263 
SOF 2024/820 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förvaltningen bedömer att LIV har några fördelar, men att 
nackdelarna överväger. Socialtjänstens grunduppdrag är att ge barn 
och unga skydd och stöd, vilket bygger på tillit och förtroende. 
Samhällsutvecklingen, där barn och unga dras in i kriminella 
nätverk och grupperingar är en utmaning i socialtjänstens arbete 
som kräver nya metoder och arbetssätt. En ny socialtjänstlag träder i 
kraft 2025, vilken möjliggör fler förebyggande insatser utan 
biståndsbeslut. Något som förväntas få fler individer i behov av 
hjälp från socialtjänsten att tidigt söka och ta emot stöd. 
 
Förvaltningen saknar en övergripande analys ur ett 
barnrättsperspektiv om hur LIV ska samverka med andra 
sekretessbrytande bestämmelser mellan myndigheter. Att tvinga 
vårdnadshavare att delta i möten via vite eller att i förebyggande 
syfte belägga en ungdom med elektronisk övervakning är förslag 
som går emot intentionerna med ny socialtjänstlag. Då det saknas 
forskningsstöd för denna typ av arbetsmetoder och det är svårt att se 
på vilket sätt detta kommer att leda till det syfte lagstiftaren vill 
uppnå ställer sig förvaltningen tveksamma till att införa dessa 
förslag. 
 
Socialförvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner 
förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkanden 
Alexander Ojanne m.fl. (S), Rashid Mohammed m.fl. (V), Magnus 
Runsten (MP) och Tapani Juntunen (SD) yrkade bifall till 
förvaltningens förslag till beslut. 
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Jan Jönsson (L), Annika Elmlund m.fl. (M) och Kristin Jacobsson 
(C) yrkade 

1. att avslå förvaltningens förslag till beslut, 
2. att revidera stadens svar på remissen i enlighet med som 

anförs nedan, samt 
3. att därutöver anföra följande: 

  
Vi ställer oss överlag positiva till utökade möjligheter för så kallat 
mellantvång, insatser inom socialtjänsten när samtycke saknas och 
vårdnadshavare tackar nej till insats. Socialtjänsten har under 
mycket lång tid haft stora behov av kunna nå fram tidigare med 
insatser, även där vårdnadshavarna motsätter sig sådana. Detta är 
också något som i princip samtliga partier i riksdagen uttalat. Men 
i vissa delar anser vi att utredningens förslag blir för långtgående 
och repressiva. 
  
I den genomlysning av socialtjänstens insatser som staden gjorde 
föregående mandatperiod, Rätt stöd i rätt tid, framkom att den stora 
majoriteten av utredningar och insatser görs först i tonåren för 
barn där det finns en oro. Det framkom även att 27 % av 
vårdnadshavarna tackade nej till socialtjänstens insatser för barn i 
åldern 13-17 år. För yngre barn var det något fler som tackade ja 
men en hög andel motsvarande 21 % motsatte sig likväl insats. 
Konsekvensen av detta blir att fram tills ett tvångsomhändertagande 
blir aktuellt ges inga insatser till barn där det finns en stark oro. Att 
det i många fall är barnet som själv får ta konsekvenserna av 
föräldrarnas bristande omsorg och samhällets obefintliga stöd 
tidigt i barndomen, genom i tonåren placeras på institution, är en 
oetisk dimension av svensk samhällsvård för unga.  
  
Vi delar uppfattningen att socialtjänsten och dess insatser i första 
hand ska bygga på frivillighet. Men för dessa barn blir det oetiskt 
att inte göra något förrän ett problematiskt beteende blivit så 
allvarligt att en placering är aktuell. Det behöver därför finnas 
större möjligheter till mellantvång för att nå fram med insatser i tid, 
på samma sätt som görs i bl.a. Storbritannien, Frankrike och 
Danmark och där det visat sig framgångsrikt. 
  
Vi välkomnar utredningens förslag att så kallade allvarssamtal ska 
bli obligatoriska. Det bör dock finnas viss flexibilitet så att samtalet 
genomförs inom 24-48h på kontorstid. Här ifrågasätter vi 
förvaltningens svar att det är viktigt att värna socialtjänsten allians 
till föräldrarna. Som regel finns i dessa ärenden inte någon relation 
och därmed ingen allians sen tidigare att bygga på mellan 
socialtjänst, föräldrarna eller barnet, och inte heller någon tidigare 
pågående insats. Det handlar om en snabb och tydlig respons från 
samhället efter att barnet begått sitt första brott, samt en möjlighet 

Sida 31 (57)



 
 

Socialnämnden 

 
 

Protokoll nr 2/2025 
 

2025-01-21 

att uppmärksamma vårdnadshavare på allvaret i ett beteende och 
kunna sätta in insatser i tidigt skede. 
  
Vad gäller utredningens förslag om elektronisk övervakning i 
förebyggande syfte så är det en väldigt långtgående insats. 
Elektronisk fotboja på personer som inte är dömda för brott måste, 
om det införs, fastställas av domstol och endast vara aktuellt i 
undantagsfall. Kanske hade det därför varit lämpligare att föra in 
verktyget elektronisk fotboja i LVU. Samtidigt ser vi att elektronisk 
övervakning och geografisk begränsning skulle kunna möjliggöra 
att mer tvångsvård genomförs utanför institutionerna, vilket 
begränsar de skadliga effekter som vi vet att institutionsvården 
medför. 
  
Den oro som förvaltningen påtalar gällande risken för att hot och 
försök till otillåten påverkan mot socialsekreterare skulle kunna öka 
med den lagstiftning som utredningen föreslår ska tas på allvar. Det 
ska finnas rutiner och stöd för socialtjänstens medarbetare som 
utsätts, och hat och hot kan aldrig accepteras. Däremot kan inte en 
tvångslagstiftning likt den som föreslås ta hänsyn till sådana 
eventuella risker. Det är staden som arbetsgivare som är ansvarig 
för medarbetares arbetsmiljö och trygghet. Samhället kan aldrig 
backa från sitt ansvar att stötta och skydda utsatta barn. 
  
Den risk att förtroendet för socialtjänsten påverkas negativt, som 
förvaltningen påtalar, anser vi främst handlar om när barn tas ifrån 
sina föräldrar. Om insatser utan samtycke kan sättas in i ett 
tidigare skede och därmed förhindra ett framtida omhändertagande 
är det därför att föredra för att på lång sikt stärka förtroendet för 
socialtjänsten. Likaså kan möjligheten till elektronisk övervakning 
för att möjliggöra att barnet är kvar hemma men med 
begränsningar, framför en placering på institution, stärka 
förtroende för socialtjänsten på sikt. 
  
Slutligen vill vi betona att även om utredningens förslag kanske 
kan uppnå vissa besparingseffekter på lång sikt, kommer det under 
en lång övergångsperiod med den nya lagstiftningen innebära 
ökade kostnader. Vi utgår därför från att reformen medför resurser 
fullt ut enligt finansieringsprincipen. En tillräcklig finansiering är 
en grundförutsättning för att lagstiftningens höga ambitioner kan 
genomföras fullt ut. 
  

Propositionsordning 
Ordföranden ställde de framställda förslagen till beslut mot 
varandra och fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens 
förslag. 
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Reservationer 
Jan Jönsson (L), Annika Elmlund m.fl. (M) och Kristin Jacobsson 
(C) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
det egna gemensamma yrkandet. 
 
Handlingar i ärendet 

 SOF 2024/820-2 Tjänsteutlåtande - Remiss av Promemorian 
- En lag om insatser inom socialtjänsten till vårdnadshavare, 
barn och unga när samtycke saknas 

 SOF 2024/820-1.1 Remiss - Promemorian En lag om insatser 
inom socialtjänsten till vårdnadshavare, barn och unga när 
samtycke saknas (Ds 2024:30) 
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§ 13 
Remiss av Betänkandet - Stärkt medicinsk kompetens i 
kommunal hälso- och sjukvård (SOU 2024:72)  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, Dnr KS 2024/1303 
SOF 2024/822 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat slutbetänkandet Stärkt medicinsk 
kompetens i kommunal hälso- och sjukvård (SOU 2024:72) till 
socialnämnden. 
 
Regeringen beslutade den 22 juni 2023 att tillsätta en särskild 
utredare med uppdraget att analysera och lämna förslag som stärker 
kommunernas möjligheter att säkra tillgången till läkare i 
kommunal hälso- och sjukvård. Syftet är att stärka den medicinska 
kompetensen i kommunal hälso- och sjukvård (dir. 2023:98). 
 
Utredningen föreslår bland annat att det ska införas ett krav på att 
kommunerna ska ha en särskild ledningsansvarig för kommunal 
hälso- och sjukvård. Ytterligare ett förslag är att det ska införas ett 
formellt lagkrav på tillgång till medicinsk bedömning dygnet runt i 
den kommunala hälso- och sjukvården. 
 
Utredningen föreslår även att det ska införas en rätt för regeringen, 
och i förlängningen Socialstyrelsen, att utforma föreskrifter om 
avtalen om läkarmedverkan. 
 
Vidare föreslår utredningen att det inte längre ska vara förbjudet för 
kommunerna att anställa, anlita eller finansiera läkare för 
patientnära kliniskt arbete i den egna kommunala hälso- och 
sjukvården. 
 
Slutligen föreslår utredningen ett antal åtgärder i syfte att stärka 
kompetensförsörjningen i kommunal hälso- och sjukvård. 
 
Förvaltningen instämmer i flera av utredningens förslag, bland 
annat lagkraven på stärkt medicinsk kompetens på ledningsnivå och 
tillgång till medicinsk bedömning dygnet runt. Förslaget att 
kommunen får anställa kliniskt behandlande läkare ser dock 
förvaltningen inte som lösningen på dagens problematik. Likaså 
hade förvaltningen gärna sett tydligare skrivningar och förslag på 
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lagkrav gällande utpekad medicinsk kompetens och läkartillgång i 
kommunal hälso-och sjukvård. 
 

Särskilt uttalande 
Tapani Juntunen (SD) ställde sig bakom Kristdemokraternas 
ersättaryttrande. 
  

Ersättaryttrande 
Maurice Forslund (KD) lämnade ett ersättaryttrande: 
  
Kristdemokraterna välkomnar att regeringen har utrett frågan om 
stärkt medicinsk kompetens i kommunal hälso- och sjukvård, och 
noterar att förvaltningen ser positivt på många av de förslag som 
läggs fram av utredningen. Till skillnad från förvaltningen ser 
Kristdemokraterna positivt även på att utredningen har föreslagit 
en ordning där kommuner kan anställa kliniskt behandlande läkare. 
Covid-19-pandemin visade med all önskvärd tydlighet på 
problemen med den nuvarande ansvarsuppdelningen mellan 
kommuner och regioner. I dag har kommunerna inget inflytande på 
upphandlingar av läkare till äldreboenden och mycket knappa 
förutsättningar att effektivt integrera läkarna i arbetet. Om 
kommuner själva skulle få anställa läkare skulle tryggheten för de 
äldre öka och arbetet för alla yrkesverksamma på äldreboendena 
underlättas. 
 
Handlingar i ärendet 

 SOF 2024/822-2 Tjänsteutlåtande - Remiss av Betänkandet - 
Stärkt medicinsk kompetens i kommunal hälso- och sjukvård 
(SOU 2024:72) 

 SOF 2024/822-1.1 Remiss - Betänkandet - Stärkt medicinsk 
kompetens i kommunal hälso- och sjukvård (SOU 2024:72) 
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§ 14 
Öppenvård barn 0-12 år  
Socialtjänstinspektörernas kvalitetsgranskning 
SOF 2024/140 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner socialtjänstinspektörernas 

rapport. 
2. Socialnämnden överlämnar rapporten till berörda 

stadsdelsnämnder. 
3. Socialnämnden överlämnar rapporten till övriga 

stadsdelsnämnder för kännedom. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Granskningen avser öppenvårdsinsatser gällande barn 0-12 år vid 
stadsdelsförvaltningarna Hässelby-Vällingby, Kungsholmen och 
Skarpnäck. Sammanlagt omfattades 36 insatsärenden. 
 
Utifrån ett likställighetsperspektiv skilde det sig inte nämnvärt 
mellan stadsdelsförvaltningarna i vad brukarna kan få för slags stöd. 
Vid de granskade enheterna framkom flera bra arbetssätt som ökar 
tillgängligheten för brukarna. 
 
Samtliga granskade enheter beskrev att insatser alltid utgår från 
barnets behov och ett barnperspektiv. För att utveckla detta till ett 
tydligare barnrättsperspektiv är det viktigt att fortsätta arbeta med 
barns delaktighet. Barnets röst behöver i högre utsträckning 
framträda i genomförandeplan, uppföljning och utvärdering av 
insatsens utfall. 
 
Förvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner denna 
kvalitetsgranskning. 
 

Yrkanden 
Alexander Ojanne m.fl. (S), Rashid Mohammed m.fl. (V), Magnus 
Runsten (MP) och Tapani Juntunen (SD) yrkade bifall till 
förvaltningens förslag till beslut. 
  
Jan Jönsson (L), Annika Elmlund m.fl. (M) och Kristin Jacobsson 
(C) yrkade 

1. att delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut, 
2. att ge förvaltningen i uppdrag att ta fram förslag till 

stadsövergripande rutin för avslutsrapport/slutanteckning vid 
behandlingsinsats i enlighet med vad som anförs nedan, 
samt 
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3. att därutöver anföra följande: 
  
Stadens socialtjänstinspektörer har en viktig funktion i att granska 
socialtjänstens verksamheter för att upptäcka förbättringsområden. 
Syftet är att hela tiden öka kvalitén i verksamheterna och upptäcka 
eventuella brister. Det är därför viktigt att särskilt fästa 
uppmärksamhet vid följande i rapporten: 
  
”I det granskade materialet förekom det att insatsen avbröts i förtid 
och det var ofta svårt att utläsa behandlarens bedömning kring 
detta. Mot bakgrund av att många barns ärenden återaktualiseras 
finns ett tydligt behov av att nästkommande utredare och 
behandlare lätt kan sätta sig in i var och hur det förra ärendet 
avslutades och att denna kunskap finns med som grund i det nya 
ärendets bedömningar. Forskning visar att, trots att barnavårdens 
process är tänkt som en sammanhållen kedja, finns risk för tydliga 
glapp, där barnet som rättighetsbärare i varje mellanrum riskerar 
att hamna utanför fokus. Dessa glapp uppstår inte bara mellan 
olika funktioner i barnets pågående ärende utan även för barn som 
återaktualiseras, mellan en utredningskedja och nästa. 
Granskningen visar att det finns behov av en stadsövergripande 
rutin för en typ av avslutsrapport/slutanteckning, där behandlaren 
kortfattat sammanfattar hur långt insatsen nådde och framförallt 
gör en bedömning av ärendet i samband med avslut. En sådan 
avslutande anteckning rekommenderas i Socialstyrelsens 
föreskrifter och allmänna råd.” 
  
Ovanstående har länge varit ett välkänt problem och vi vänder oss 
emot att det återigen lämnas utan förslag till åtgärd. Staden bör 
därför snarast införa den typ av stadsövergripande rutin som 
socialtjänstinspektörerna rekommenderar i sin rapport och som 
även rekommenderas av Socialstyrelsen. 
  

Propositionsordning 
Ordföranden ställde de framställda förslagen till beslut mot 
varandra och fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens 
förslag. 
  

Reservationer 
Jan Jönsson (L), Annika Elmlund m.fl. (M) och Kristin Jacobsson 
(C) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
det egna gemensamma yrkandet. 
  

Ersättaryttrande 
Maurice Forslund (KD) ställde sig bakom Liberalernas, 
Moderaternas och Centerpartiets gemensamma yrkande. 
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Handlingar i ärendet 

 SOF 2024/140-1 Tjänsteutlåtande - Öppenvård barn 0-12 år - 
Socialtjänstinspektörernas kvalitetsgranskning 

 SOF 2024/140-1.1 Bilaga - Öppenvård barn 0-12 år - 
Socialtjänstinspektörernas kvalitetsgranskning 
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§ 15 
Fördelning av statsbidrag inom socialtjänstens 
verksamhetsområde i Stockholms stad 2025  
Redogörelse för rekvirerade och ansökta statsbidrag inom 
socialtjänstens verksamhetsområde under 2024 och 
delegation för 2025 
SOF 2024/732 
 

Beslut  
1. Socialförvaltningen föreslår att socialnämnden ger 

socialdirektören delegation att besluta om fördelning av de 
statsbidrag inom socialtjänstens verksamhetsområde som 
Stockholms stad får möjlighet att rekvirera under 2025. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Socialförvaltningen samordnar ansökningar och rekvisitioner av 
statsbidrag inom socialtjänstens område. De statsbidrag som kan 
rekvireras fördelas inom staden. Förslag till fördelning tas fram av 
socialförvaltningen utifrån statsbidragets syfte och anvisningar samt 
i samråd med stadsledningskontoret och med stadsdelsnämnderna. 
För att processen från utlysning till utbetalning av statsbidrag ska gå 
snabbt, vilket underlättar för stadsdelsnämnderna, föreslås att 
socialnämnden även för år 2025 ger socialdirektören delegation att 
fördela de statsbidrag inom socialtjänstens verksamhetsområde som 
Stockholms stad får möjlighet att rekvirera under perioden. 
 
Ärendet innehåller även en redogörelse för de statsbidrag som 
socialförvaltningen har samordnat ansökningar och rekvisitioner för 
under 2024, samt de statsbidrag som väntas återkomma under 2025. 
 
Socialförvaltningen föreslår att socialnämnden ger socialdirektören 
delegation att besluta om fördelning av de statsbidrag inom 
socialtjänstens verksamhetsområde som Stockholms stad får 
möjlighet att rekvirera under 2025. 
 
Handlingar i ärendet 

 SOF 2024/732-1 Tjänsteutlåtande - Fördelning av statsbidrag 
inom Stockholms stad 2025 
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§ 16 
Uppföljning IOP EU-medborgare i utsatthet  
Uppföljning av verksamheten under perioden 1 maj till och 
med 31 oktober 2024 
2021/680 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner uppföljningen av IOP-samarbetet 

med idéburna organisationer. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Socialnämnden samarbetar med ett antal idéburna organisationer för 
att ge stöd till EU- och tredjelandsmedborgare som vistas tillfälligt i 
staden och som befinner sig i en utsatt situation. Stödet ges i form 
av härbärge nattetid och dagverksamheter. Uppföljning av 
partnerskapet sker i en gemensam verksamhetsrapport som 
upprättas två gånger per år. Detta ärende avser verksamhet som 
bedrivits inom partnerskapet under perioden 1 maj till och med 
31 oktober 2024. 
 
Nattverksamhet har bedrivits vid två härbärgen som sammanlagt har 
genomfört 6 847 övernattningar, varav cirka 30 procent avser 
kvinnor. Dagverksamhet har bedrivits vid sju olika verksamheter 
som sammanlagt tagit emot 38 468 besök, varav cirka 38 procent 
från kvinnor. De vanligaste nationaliteterna bland besökarna i så väl 
dag- som nattverksamheterna är personer från Rumänien och Polen. 
 
Jämfört med motsvarande period förra året har antalet 
övernattningar i nattverksamheten minskat med cirka 43 procent. 
Antalet besök i dagverksamheterna har ökat med cirka 11 procent 
jämfört med motsvarande period förra året. Förvaltningen föreslår 
att socialnämnden godkänner uppföljningen av IOP-samarbetet med 
idéburna organisationer som ger stöd till EU- och tredjelands-
medborgare som vistas tillfälligt i Sverige och som befinner sig i en 
utsatt situation. 
 
Handlingar i ärendet 

 2021/680-28 Tjänsteutlåtande - Uppföljning IOP EU-
medborgare i utsatthet 
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§ 17 
Rapportering av ej verkställda beslut enligt Lag 
(1993:387) om stöd och service till vissa 
funktionshindrade (LSS) samt Socialtjänstlagen (SoL), 
kvartal 3 2024  
Kvartal 3, 2024 
SOF 2024/776 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner stadsdelsnämndernas 

rapportering av ej verkställda gynnande beslut enligt 9 § och 
rapportering enligt 28 f § LSS samt 4 kap 1 § SoL, kvartal 3 
år 2024. 

2. Socialnämnden överlämnar stadsdelsnämndernas och 
socialnämndens rapportering av ej verkställda gynnande 
beslut till kommunfullmäktige. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunen ska enligt socialtjänstlagen (SoL) och lag (1993:387) 
om stöd och service till vissa funktionshindrade (LSS) till 
Inspektionen för vård och omsorg (IVO) och till kommunens 
revisorer rapportera alla gynnande beslut enligt 4 kap. 1 § SoL och 
9 § LSS som inte har verkställts inom tre månader från dagen för 
beslutet. Rapporteringsskyldigheten omfattar även gynnande beslut 
som inte har verkställts på nytt inom tre månader från den dag 
verkställigheten avbrutits. I Stockholms stad ansvarar varje 
stadsdelsnämnd för denna rapportering som görs varje kvartal enligt 
IVO:s anvisningar, antingen via traditionella blanketter eller via e-
tjänst 
 
Antalet ej verkställda beslut enligt LSS uppgick kvartal 3, 2024 till 
160 stycken vilket är en minskning med 59 beslut jämfört med 
kvartal 3, 2023 och en minskning med 11 stycken jämfört med 
kvartal 2, 2024. 
 
Antalet ej verkställda beslut enligt SoL uppgick kvartal 3, 2024 till 
156 stycken. Det är en ökning med 11 beslut jämfört med kvartal 3, 
2023 och en ökning med 34 stycken jämfört med kvartal 2, 2024. 
 
Anledning till minskning av antalet ej verkställda beslut enligt LSS 
är en minskning av ej verkställda beslut för insatserna bostad för 
vuxna, daglig verksamhet, korttidsvistelse och personlig assistans. 
Avlösarservice, barnboende, kontaktperson, korttidstillsyn och 
ledsagarservice har ökat med två beslut. 
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Anledning till ökning av antalet ej verkställda beslut enligt SoL är 
en ökning av ej verkställda beslut i bostad (IFO), boendestöd, 
hemtjänst, kontaktfamilj, ledsagning, öppenvård samt annat bistånd. 
Sysselsättning, korttidsboende och stödboende har inte förändrats i 
antal sen senaste rapportering. Permanent bostad har minskat i 
antal. 
 
Förvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner rapporteringen 
av ej verkställda beslut enligt LSS och SoL, kvartal 3, 2024 och att 
rapporteringen överlämnas till kommunfullmäktige. 
 
Handlingar i ärendet 

 SOF 2024/776-1 Tjänsteutlåtande - Rapportering av ej 
verkställda beslut enligt LSS samt SoL, kvartal 3 år 2024 

 SOF 2024/776-1.1 Bilaga 1 - Ej verkställda beslut enligt LSS 
kvartal 3 2024 

 SOF 2024/776-1.2 Bilaga 2 - Ej verkställda beslut enligt SoL 
kvartal 3 2024 
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§ 18 
Delegation enligt LVM samt förordnande enligt LVU och 
lagen om placering av barn i skyddat boende  
SOF 2024/309 
 

Beslut  
1. Socialnämnden delegerar till nedan nämnda tjänstepersoner 

vid Socialjouren att begära polishandräckning enligt LVM 
45 § 1 och 2 st. inom nämndens eget ansvarsområde. 

2. Socialnämnden förordnar nedan nämnda tjänstepersoner vid 
Socialjouren att begära polishandräckning enligt LVU § 43 
1 st. 2 p inom nämndens eget ansvarsområde. 

3. Socialnämnden förordnar till nedan nämnda tjänstepersoner 
vid Socialjouren att begära biträde av polismyndigheten för 
att genomföra beslut om skyddat boende eller om en 
omedelbar sådan insats enligt 8 kap. 7 § lagen om placering 
av barn i skyddat boende inom nämndens eget 
ansvarsområde. 

4. Socialnämnden begär att respektive stadsdelsnämnd fattar 
motsvarande beslut. 

Abdelaziz Abdelsaid, 
Ann Dahlgren, 
Anna Lago-Lengquist, 
Anna-Stina Wilhelmsson, 
Antonio Bracamonte, 
Daniel Colegate, 
Elin Orvik, 
Emma Nikolaou, 
Eva Thomasson, 
Felicia Narvaez Adolfsson, 
Feryal Lövström, 
Frida Allertz, 
Johanna Kumblad, 
Julia Falk Nordberg, 
Johanna Nilsson, 
Katrin Pettersson, 
Lena Svärd, 
Liliana Pellegrino, 
Linda Backe, 
Lis-Mari Boija, 
Liselotte Bäck, 
Malin Karlsson, 

Maria Rangdag, 
Maria Sjölin, 
Marimba Roney, 
Maya Heckscher, 
Millicent Reyes, 
Mohamud Abdi Osman, 
Nicolina Wallmark, 
Nina Kosari 
Philip Lindholm, 
Sanna Eriksson, 
Sandra Nilsson 
Sandra Qvist, 
Sara Zia 
Susanne Bohlin, 
Therese Nilsson, 
Therese Travis, 
Ulrika Gresnes, 
Veronica Blomqvist, 
Victoria Scherman, 
Ylva Engelbrektsson, 
Ylva Westerdahl 
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Sammanfattning av ärendet  
Socialnämnden svarar för stadens jourverksamhet inom individ- och 
familjeomsorg. Den nämnd som svarar för denna verksamhet fattar 
ett särskilt beslut om vilka tjänstemän som ska ha rätt att begära 
polishandräckning enligt LVM, LVU och lag om placering av barn i 
skyddat boende. Detta beslut överlämnas sedan till 
stadsdelsnämnderna som fattar motsvarande beslut. 
 
Handlingar i ärendet 

 SOF 2024/309-14 Tjänsteutlåtande - Delegation enligt LVM 
samt förordnande enligt LVU och lagen om placering av 
barn i skyddat boende 
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§ 19 
Servicebostad för personer med funktionsnedsättning 
enligt lagen om stöd och service (LSS 9:9) eller 
socialtjänstlagen (SoL) på Kungsholmen, PRIMUS 1  
Inriktningsärende 
SOF 2024/604 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner inriktningsärende för 

projektering av en ny servicebostad enligt LSS eller SoL i 
kvarteret Primus 1 på Lilla Essingen. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnderna har tidigare haft ett ansvar för att öka antalet 
bostäder med särskild service (grupp- och servicebostäder) i staden. 
Från och med budgetåret 2022 övergick beställaransvaret för dessa 
bostäder till socialnämnden. 
 
Detta inriktningsbeslut har som syfte att fastställa principer och mål 
som ska vägleda planering och uppförande av en servicebostad 
enligt LSS eller SoL. Beslutet baseras på stadens funktionsprogram 
för bostäder med särskild service enligt SoL och LSS samt för 
stödboenden. 
 
I stadens boendeplan 2024 - 2034 noteras en brist på bostäder för 
personer med funktionsnedsättningar enligt LSS och SoL, och 
behovet förväntas öka. Socialförvaltningen planerar att beställa en 
ny servicebostad i en del av fastigheten Primus 1, som ska hyras av 
stadsdelsförvaltningen. 
 
Servicebostaden omfattar tolv lägenheter samt en 
gemensamhetslokal för personal om totalt 553 kvadratmeter. Det 
kommunala bolaget AB Svenska Bostäder beräknar tillträde till 
servicebostaden år 2027. 
 
Den totala årshyran för servicebostaden beräknas till 1,6 miljoner 
kronor och nettohyreskostnaden för servicebostaden uppgår till 24 
kr per lägenhet per dygn. 
 
Kungsholmens stadsdelsförvaltning föreslår att: 
Stadsdelsnämnden godkänner inriktningsärende för projektering av 
en ny servicebostad enligt LSS eller SoL i kvarteret Primus 1 på 
Lilla Essingen till en uppskattad hyreskostnad om 1, 6 miljoner 
kronor per år. 
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Socialförvaltningen föreslår att: 
Socialnämnden godkänner inriktningsärende för projektering av en 
ny servicebostad enligt LSS eller SoL i kvarteret Primus 1 på Lilla 
Essingen. 
 
Handlingar i ärendet 

 SOF 2024/604-1 Inriktningsärende - Servicebostad för 
personer med funktionsnedsättning enligt lagen om stöd och 
service (LSS 9:9) eller socialtjänstlagen (SoL) på 
Kungsholmen, PRIMUS 1 
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§ 20 
Skrivelse angående missbruk av lustgas  
Svar på skrivelse från Moderaterna 
SOF 2024/711 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Socialnämnden har fått en skrivelse från Andrea Hedin m.fl. (M) 
om att missbruket av lustgas tenderat att öka både i Stockholm och 
globalt. Skrivelsen tar upp risken med att få svåra skador till följd 
av upprepad användning av lustgas samt att unga som missbrukat 
lustgas i vissa fall har omhändertagits. Vidare nämns det kommande 
lagförslaget från regeringen som föreslår att all försäljning av 
lustgas till ungdomar under 18 år blir olaglig liksom att sälja lustgas 
till privatpersoner i berusningssyfte. 
 
Förvaltningen delar oron för den ökande användningen av lustgas 
bland unga och de skador som kan fås till följd av upprepad 
användning. Förvaltningen ser även positivt på den kommande 
lagen och förordningen om lustgas som föreslås träda i kraft den 1 
januari 2026 och som innebär att all försäljning av lustgas till 
ungdomar under 18 år blir olaglig liksom att sälja lustgas till 
privatpersoner i berusningssyfte. 
 
Lustgasförsäljning har förbjudits på vissa centrala platser i staden 
via de lokala ordningsföreskrifterna ”förbud mot ambulerande 
försäljning”. Under 2023 utökades platserna på centrala Södermalm 
vid vissa tider på dygnet där det var stora problem med öppen 
försäljning av lustgas. Utökningen av platser resulterade i att den 
synliga försäljningen av lustgas minskade avsevärt. Under 2025 ska 
kommunstyrelsen utreda ett förbud mot användningen av lustgas på 
offentliga platser. 
 
Vidare genomför socialnämnden riktade kommunikationsinsatser 
till alla föräldrar i staden för att uppmärksamma fenomenet och 
stadsdelsförvaltningarna arrangerar föräldrakvällar tillsammans med 
polisen där lustgas tas upp, samarbetar med Mini Maria 
Stockholm/prevention/fältassistenter och polis vid gemensamma 
öppna föreläsningar. Dessutom sprids affischer med information om 
lustgas till fritidsgårdar, stadens ungdomsmottagningar och 
fältassistenter för att affischera på lämpliga platser samt lägga ut på 
sociala medier. 
 

Sida 47 (57)



 
 

Socialnämnden 

 
 

Protokoll nr 2/2025 
 

2025-01-21 

Utifrån budget 2025 har stadsdelsförvaltningarna i uppdrag att 
motverka öppen narkotika – och lustgasförsäljning samt att utveckla 
det uppsökande arbetet för att nå ungdomar som brukar preparaten. 
 
Socialförvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner detta 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 
Handlingar i ärendet 

 SOF 2024/711-3 Tjänsteutlåtande - Skrivelse angående 
missbruk av lustgas 

 SOF 2024/711-1 Skrivelse angående missbruk av lustgas 
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§ 21 
Förordnande av och delegering till ledamöter i 
socialnämnden att fatta beslut enligt LVU, LVM och lagen 
om placering av barn i skyddat boende år 2025  
SOF 2024/781 
 

Beslut  
1. Socialnämnden förordnar vid sidan av socialnämndens 

ordförande Alexander Ojanne (S) ytterligare sex ledamöter, 
Hanna Egeltoft (V), Annika Elmlund (M), Sebastian 
Wiklund (S), Felix König (MP), Anne-Lie Elvén (L) och Jan 
Jönsson (L), att fatta beslut enligt §§ 6 6a, 11, 27, 31 d 2 st. 
43 2 p LVU (lag med särskilda bestämmelser om vård av 
unga), enligt 13 § LVM (lag om vård av missbrukare i vissa 
fall) samt 8 kap. 7 § lagen om placering av barn i skyddat 
boende, om individutskottets beslut inte kan avvaktas. 

2. Nämnden delegerar till ordföranden Alexander Ojanne (S) 
och sex ledamöter, Hanna Egeltoft (V), Annika Elmlund 
(M), Sebastian Wiklund (S), Felix König (MP), Anne-Lie 
Elvén (L) och Jan Jönsson (L), enligt 6 kap 37 § 
Kommunallagen (KL) rätten att besluta enligt LVU §§ 9, 9 
b, 30, 31 och 31 g. 

3. Nämnden uppdrar till ordföranden Alexander Ojanne (S) 
och sex ledamöter, Hanna Egeltoft (V), Annika Elmlund 
(M), Sebastian Wiklund (S), Felix König (MP), Anne-Lie 
Elvén (L) och Jan Jönsson (L), enligt 6 kap 39 § KL att på 
nämndens vägnar i ärenden som är så brådskande att 
nämndens beslut inte kan avvaktas besluta enligt §§ 14 2 st. 
1 och 2 p LVU §§ samt upphävande av beslut enligt samma 
lagrum. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Vissa beslut enligt lag med särskilda bestämmelser om vård av unga 
(LVU), lag om vård av missbrukare i vissa fall (LVM) och lagen 
om placering av barn i skyddat boende är ibland så brådskande att 
beslut av nämnden eller individutskottet inte kan avvaktas. 
 
Den 2 januari 2025 utsåg nämnden ledamöterna Hanna Egeltoft (V), 
Annika Elmlund (M), Sebastian Wiklund (S), Felix König (MP), 
Anne-Lie Elvén (L) och Jan Jönsson (L) att kunna fatta dessa 
beslut. 
 
En justering behöver dock genomföras då 45 § p 1 och 2 redan finns 
i socialnämndens delegationsordning under punkt 30.12. 
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Handlingar i ärendet 
 SOF 2024/781-4 Tjänsteutlåtande - Förordnande av och 

delegering till ledamöter i socialnämnden att fatta beslut 
enligt LVU, LVM och lagen om placering av barn i skyddat 
boende år 2025 
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§ 22 
Ändring av datum för socialnämndens sammanträde i 
mars år 2025  
SOF 2024/666 
 

Beslut  
1. Socialnämnden beslutar att sammanträdet i mars för år 2025 

hålls måndag den 17 mars kl. 17:00. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Nämnden fastställde den 20 november 2024 sammanträdesplan och 
arbetsordning för nämndens arbete. Förslag till sammanträdesplan 
är anpassad efter kommunstyrelsens tidsplan för nämndens arbete 
med bokslut och verksamhetsberättelse, uppföljning av budget, 
underlag till budget 2026 med inriktning för 2027-2028, samt 
verksamhetsplan för 2026. 
 
Ordförande och vice ordförande i socialnämnden är på studieresa 
tisdagen den 18 mars varför förvaltningen föreslår att nämnden 
godkänner förslag att ändra sammanträdesdatum för socialnämnden 
från tisdag den 18 mars till måndag den 17 mars år 2025 
 
Handlingar i ärendet 

 SOF 2024/666-3 Tjänsteutlåtande - Ändring av datum för 
socialnämndens sammanträde i mars år 2025 
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§ 23 
Anmälningar för kännedom 
Beslut  
Nämnden lägger anmälningarna till handlingarna. 
 
Anmälda handlingar  

 Protokollsutdrag Uppföljning av budget 2024 - 
Tertialrapport 2 med delårsbokslut 

 §18 den 2 december 2024, Kommunfullmäktige Stockholms 
stads program för stöd till anhöriga 

 §17 den 2 december 2024, Kommunfullmäktige Reviderade 
riktlinjer för handläggning av ärenden gällande 
ensamkommande barn och unga(1828543) 

 Protokollsutdrag §23 den 16 december 2024, 
Kommunfullmäktige Stockholms stads program för de 
mänskliga rättigheterna 

 Protokollsutdrag §28 den 16 december 2024, 
Kommunfullmäktige Stadens modell för ersättningsnivåer 
daglig verksamhet 

 Protokollsutdrag §26 den 16 december 2024, 
Kommunfullmäktige Klimathandlingsplan 2030 – en rättvis 
omställning för ett Stockholm utan globalt klimatavtryck 

 Protokollsutdrag § 7 framställan om tilläggsanslag 
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§ 24 
Anmälan av protokoll och samverkan  
SOF 2025/2 
 

Beslut  
Nämnden lägger anmälan av protokoll och samverkan till 
handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 SOF 2025/2-4 Protokoll från tillstånsutskottet 2023-11-13 §§ 
20 b och 21  

 SOF 2025/2-5 Protokoll från tillståndsutskottet 2024-11-13 
 SOF 2025/2-1 Organisations- och föreningsutskottets 

protokoll 2024-12-10 
 SOF 2025/2-2 Protokoll från individutskottet 2024-12-10 
 SOF 2025/2-6 Förvaltningsgruppens protokoll 2025-01-15 
 SOF 2025/2-7 Protokoll från tillståndsutskottet 2024-12-11 
 SOF 2025/2-3 Protokoll från funktionshinderrådet 2025-01-

16 
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§ 25  
Redovisning av delegeringsbeslut  
Beslut  
Nämnden lägger redovisning av delegationsbeslut till handlingarna. 
 
Anmälda beslut  

 Beslut tjänsteresa, deltagande Counter terrorism prepardness 
network (CTPN), England 
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§ 26 
Övrigt  

Beslut  
Nämnden lägger informationen till handlingarna. 
 
Yvonne Fernell-Ingelström (M) har i radio P4 hört att flera av 
socialsekreterarna vid Skärholmen stadsdelsförvaltning har slutat. 
  
Ordförande Alexander Ojanne (S) svarar att personalomsättningen 
av socialsekreterare vid Skärholmens stadsdelsförvaltning inte 
skiljer sig mycket jämfört med andra stadsdelsförvaltningar i 
staden. 
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§ 27 
Upphandling av Begravningstjänster  
Upphandlingsdokument 
2022/576 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner upphandling av Begravningstjänster. 
2. Socialnämnden ger socialdirektören i uppdrag att fatta 
tilldelningsbeslut och vid behov avbryta upphandling. 
3. Socialnämnden ger socialdirektören i uppdrag att för nämndens 
räkning: 

 teckna avtal samt personuppgiftsbiträdesavtal med godkända 
leverantörer, 

 häva samt säga upp avtal, 
 godkänna partsbyte 
 besluta om ändringar och tillägg till avtal som är förenliga 

med upphandlingslagstiftningen samt 
 förlänga avtal 

4. Socialnämnden ger socialdirektören möjlighet till delegering av 
åtgärderna i punkt 3. 
5. Paragrafen justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Socialnämnden föreslås upphandla begravningstjänster. Uppdraget 
omfattar socialförvaltningens behov av att ordna så att en 
begravning kan komma till stånd när det åligger socialtjänstens 
ansvar. 
 
Syftet med upphandlingen är att tillgodose och säkra samarbete med 
begravningsbyråer som kan utföra hela begravningsarrangemanget 
utifrån den enskildas rätt till en enkel men värdig begravning. 
 
Upphandlingen avser ett ramavtal där maximalt 17 leverantörer 
kommer att antas för uppdraget. Ramavtalet ska preliminärt börja 
gälla från 14 april 2025 fram till 13 april 2026 och löper med 
möjlighet att förlänga avtalet med fyra (4) år. Maximal avtalstid är 
fem (5) år. Avtalet förlängs per automatik om det inte i förtid sagts 
upp av socialförvaltningen eller leverantören. 
 
Upphandlingen görs på uppdrag av socialnämnden enligt lag om 
offentlig upphandling (LOU). Anbud utvärderas enligt principen 
lägst pris utifrån utvärderingsgrund pris. För upphandlingen föreslås 
bifogat upphandlingsdokument. 
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Anteckning 
Tapani Juntunen (SD) deltar ej i beslut då han inte kunnat ta del av 
handlingarna inför sammanträdet. 
 
Handlingar i ärendet 

 2022/576-3 Tjänsteutlåtande - Upphandling av 
Begravningstjänster 

 2022/576-3.1 Bilaga - Upphandlingsdokument 
Begravningstjänster 
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